
 

Referat fra møte i  
Materiell- og miljøkomiteen 

Dato:   24. november 2022 

Sted:  Teams videomøte  

Tid:  9.00-12.00 

 

Tilstede: 

Deltaker 
Fylkeskommune/ 
kollektivtrafikkselskap Område 

Bjørnar Klausen Nordland Mobilitet, buss, ferge og hurtigbåt 

Rolf Michael Odland Kolumbus 

Ansvarlig for miljøstrategi og 
klimagassutslipp 
 

Kjell Utvaag AtB 
Fagleder materiell og infrastruktur 
 

Rolf Stavik Fram/Møre og Romsdal FK 
Kontrakt båt og buss. Kontrakter og 
anbudsutsetting 

Stein Fredrik Røstberg Fram/Møre og Romsdal FK Driftsseksjonen med driftsoppfølging 

Einar Aalen Hunsager Skyss 
Miljø, klima, energi og utslipp - 
elektrifisering og biodrivstoff  

Kjetil Kristiansen Skyss Ferge, hurtigbåt og Materiell  

Svein Ystanes Kolumbus 
Plan og produksjon, Materiell. Buss og 
båtanbud, universell utforming  

Johny Liestøl AKT Kontrakter. Materiell, bussanlegg  

Hilde Hilmen Innlandstrafikk 
Rådgiver rutetilbud, ruteplan, 
klimakrav, universell utforming 

Bård Henrik Sørensen Ruter 
Materiell. Hydrogen, sikkerhet og 
anbud, miljø, buss og båt, Bus Nordic  

Svend Wandaas Ruter Juridisk, personvern, anbud  

Reidun Kvitberg Gulliksen  Kollektivtrafikkforeningen Referent  
 

 

 

 



 

33/22  Godkjenning av referat  

Vedtakssak 

Referatet fra 13. september er godkjent. 

 

34/22  Nye arrangementer og nyutgitte rapporter 

  Orienteringssak  

 Ingen aktuelle kjent.  

 

35/22 Informasjon om pågående høringer 

  Orienteringssak 

AtB informerte om en endring i veinormalen fra Statens vegvesen 1. januar 2022 som 

angår prosjekter med krav til lengde på fergekaiene. Bør krav har blitt til skal krav. 

Spørsmålet er om det er mulig å foreta en tildeling av nye kontrakter uten av Statens 

vegvesen er inne i bildet først. Kravet var på høring i fjor og mottakerne var fylkene, 

men det nådde kun ut til de som jobbet med broprosjekter.  

Det skaper store utfordringer for tildeling av fergekontrakter når Statens vegvesen 

må godkjenne før tildeling.  AtB er midt i et anskaffelsesprosjekt. Statens vegvesen 

må behandle avviksøknader. Kan AtB foreta en tildeling før Statens vegvesen har 

godkjent? Hva slags opplysninger må Statens vegvesen ha? AtB kan ikke tildele 

dersom kostnadsbildet ikke er kjent. 

Opplysningene sjekkes ut og deles med komiteen.  

 

36/22 Innovasjon  

  Orienteringssak 

Ikke så mye nytt siden Olov Grøttings redegjørelse på septembermøtet.  

Innovasjonsplattformen er under utvikling.  

 

 



 

37/22  Bus Nordic  

  Orienteringssak 

  Orientering v/ Bård Henrik Sørensen. 

 Det er lite som skjer nå og uklart hva som planlegges framover. Forbedringer og 

endringer før sommeren ble vedtatt og endret, men det har ikke skjedd så mye i Bus 

Nordic som påvirker norske standarder. Bus Nordic er en veiledende forskrift og 

endringer vil ikke påvirke kommende anbud.   

Materiell- og miljøkomiteen ønsker å ta opp revidering av Bus Nordic i et møte. 

 Stig Normann og Bård Henrik Sørensen vil først undersøke hvilke temaer som kan 

være aktuelle.  

   

38/22  Elbusser i distrikt og mindre byer 

Orienteringssak  

Møre og Romsdal fylkeskommune ved Stein Fredrik Røstberg presenterte 

Moldeanbudet og planlegging i forhold til bussmateriell, lokasjonsfordeling og energi-

infrastruktur.    

Diskusjon og spørsmål: 

• Er det krav til renhold på hoveddepot i anbudet? 

o Nei, det har vi ikke 

• Hvordan håndterer dere oppvarming? Er det krav om utslippsfritt? 

o Ja, det er det  

• Strategisk ruteplan – Er det tatt høyde for elektrifisering?  

o Teknologien har gått mye lengre siden da, derfor er det ikke tatt med 

• Vil elektrifiseringen medføre et større bussbehov?  

o Ja, det vil det 

• Hvordan er sikkerhet tenkt i anbudet? 

o Det er lagt inn samme minimumskrav som Ruter til sjåførsikkerhet 

o Ser ut til å få inn mye ekstra på sikkerhet i tilbudene  

• Er det lagt opp til lading på plugg?  

o Ja lading på plugg, ikke pantograf 

• Er ladeinfrastruktur et operatøransvar? 

o Grensa går ved hovedavtale. Operatøren tar ansvar fra grensa. 

Gjelder bare hoveddepotet  



 

• Hvordan vet dere hvor mye lading energibehov dere skal legge opp til?  

o Det tas utgangspunkt i forrige rutepakke. Det ser ut til å være tilstrekkelig 

• Er bestillingstransport lagt inn i kontrakten? Ligger det en kvantifiserbar 

ruteplan?  

o Bysentrum skal dekkes av bestillingstransport. Svipp-systemet til AKT 

brukes  

o Det er antydet et omfang. Det er ledig kapasitet som skal brukes 

• I seminaret med Miljødirektoratet 15. september ble det tatt opp krav om 

nullutslipp for bybusser fra 1. januar 2025. Komiteen diskuterte hvordan det bør 

følges opp videre. Kravet vil først få konsekvenser for utlysninger etter 1. januar 

2025 og gjelder kun nye busser. Staten vegvesen kontaktes for å høre om 

definisjon av bybusser og hvordan kravet skal tolkes.  

• Når operatøren har ansvar for plugg, er det krav til at operatør skal følge opp 

standarder?  

o Nei, ingen spesielle krav 

• Ruter har samme eierskapsmodell og ser nå en drastisk reduksjon i kostander. 

Det er effektivt med en slik forretningsmodell. Ruter søker høyspentkonsesjon 

som også vil redusere kostnader ytterligere 

Når er det aktuelt med høyspentkonsesjon? Aktuelle personer fra Ruter inviteres 

inn til et møte i komiteen for å fortelle mer om dette 

 

39/22  Materiell i bestillingstransport 

Orienteringssak  

AKT, Ruter og AtB presenterte.  
 
Spørsmål til fylkene som presenterte: 

• Hva slags materiell er aktuelt?  

• Ved et bedre tilpasset tilbud i bestillingstransport kan man få en bedre 

utnytting av materiell. Utgjør dette en reduksjon i materiell totalt sett?  

• Når mindre busstyper er tatt i bruk, hvordan ivaretas krav til universell 

utforming for denne type materiell?  

• Er det mulig å elektrifisere? 

 
 
 



 

AKT v/Johny Liestøl   
 
Bestillingsrute er et gammelt begrep. Det begynte allerede i 1985 i tidligere Vest-

Agder. De første bestillingsrutene ble satt inn etter nedleggelse av et gammelt 

gruvesamfunn. Samme bussmateriell ble brukt. Etter hvert ble det utvidet med både 

mindre og større biler og til å inkludere skoleskyss.  

I de siste par årene har Svipp kommet til, som er en digital bestilling med app og per 

telefon til AKT kundesenter. Det er en prøveordning i Vågsbygd og i Arendal. Bussen i 

Vågsbygd er en elektrisk minibuss med normal gulvhøyde, men laventre er klart å 

foretrekke på denne type kjøring. Sjåføren hjelper eldre med handleposer og annet 

praktisk i forbindelse med reisen. Tilbudet i Arendal vil i ny kontrakt bli utført av 

elektriske laventre minibusser. 

Det settes konkrete krav til materiell i Svipp. Ellers i fylket blir det brukt materiell som 

er tilgjengelig og som er benyttet til skoleskyss. I bynære strøk bør det være laventré. 

I distrikt må det stort sett være normalgulv pga. kombinasjon med skoleskyss, men 

alle bestillingsruter kjøres med tilrettelagt materiell dersom dette oppgis ved 

bestilling. 

 
Ruter v/Bård Henrik Sørensen.  
 
Se presentasjon av busser og biler med plass til opptil tre rullestoler.  

Det er testforsøk på bestillingstransport i Akershus.  

TT- transport har fått endret organisering. Selskapet Concentra er integrert i Ruter.  

Dersom Ruter hadde valgt om igjen ville valget falt på XL materiell med rampe. Tiden 

det tar å bygge rampen opp tar kortere tid enn rullestolheis.  

 

AtB v/ Kjell Utvaag.  

Se presentasjon av Fleksibel transport i Trøndelag.  

 

Spørsmål og kommentarer:  

• Når man skal skaffe til veie materiell som er universell utformet, blir ikke 

bestillingen forsinket? 



 

o AtB: Det er krav til kvelden før. Det har ikke vært et problem  

• Ifølge Ruter er det å kreve elektrisk på biler som ikke lagd for det, 

problematisk. Dersom bilene skal brukes mye, må man revurdere elektrisk. 

Det kan i noen tilfeller være bedre med dieselbiler fordi det gir større 

fleksibilitet. Fortsatt er aldersvennlig transport et testprosjekt. Man må 

vurdere kundetilfredshet, miljø og driftskapasitet. Ikke nullutslipp for enhver 

pris. Ruter har startet en jobb og vil undersøke med organisasjoner for å se 

på materiell før anbudsrunden starter 

• Det samme gjelder for AtB. Det er mye å ta hensyn til, både for sjåfører og 

brukere 

• Europeiske krav setter definerte størrelser for materiell, men det mest 

hensiktsmessige er å ta utgangspunkt i brukerne som ofte har større 

rullestoler enn det materiellet er planlagt for å ta imot  

• Hvordan kan man sørge for best mulig fleksibiliteten for brukerne?  

• Det er bred forståelse i Ruter for bærekraftig mobilitet for alle 

 

 

40/22  Klimautslippsrapportering og -reduksjon 
 

Orienteringssak  
 
Håvard Brittmark og Ole Kristian Gjertsen presenterte hvor langt Ruter har kommet i 

rapportering av utslipp. Ruter ønsker en dialog om erfaringer rundt hvordan dette 

gjøres i andre fylker. 

   Spørsmål og diskusjon:  

• Spørsmål: Scope 1 er utslipp fra drift, som er utslipp fra Ruter som selskap - 
inkludert f.eks. firmabilen. Scope 2 er utslipp fra elektrisk og varmeenergi. 
Scope 3 er utslipp fra underleverandører som Ruter kjøper fra og utslipp fra 
bruk av tjenestene 

• Det må tas en beslutning fra hvert selskap hva som skal være Scope 1 

• I LCA fra bussprodusenter og tungbilprodusenter er utslipp oppgitt til gram 
per km eller målt i tonn. Hvordan skal man tolke usikkerhet om disse tallene? 

o I nytt anbudet stilles krav til LCA. Ruter har fått svar fra to 
bussleverandører. Det er estimert i tonn fra krybbe til dør. Den andre 
var fra gram per passasjer km. Det er vanskelig å forholde seg til. Det 
er ikke tydelige standarder i LCAer  

• Kolumbus legger til grunn fylkestingets vedtak for mål til kollektivtrafikken og 
det som rapporteres. Scope 1 betyr mest – utslipp fra forbrenning fra 
bussoperatører og reder. Scope 1 er hva vi kan påvirke mest gjennom 



 

operasjonell kontroll og rapportering av utslipp fra bussoperatører og 
rederiene. Indirekte utslipp er små, og det er usikkert hvilke tiltak som skal 
brukes. Å få ned bruken av forbrenning av fossilt drivstoff er viktigst 

• Juridisk forpliktende rapportering burde være på det enkelte selskap og ikke 
på nasjonalt nivå 

• Dersom man skal rapportere i henhold til GHG-protokollen, som er en 
internasjonal standard, rapporterer man på nasjonal standard. Det er likevel 
ingen plikt eller tvang å følge GHG-protokollen 

 
 

Erfaringsutveksling. Hva og hvordan rapporterer de ulike fylkeskommunene?  
 

• Skyss: De høyeste utslipp innen buss, båt og ferge finnes her. Derfor har 
Skyss en strategi for bærekraft og har valgt ut noen FN bærekraftsmål som 
man jobber med. Det er ikke definert hvordan man skal rapportere på disse 
målene. Utslippsrapportering begrenses til scope 1 og 2 med beregninger på 
operasjonell kontroll inkludert driften av kjøretøyene. Fokuset fra politikere 
har ligget der hvor man ser størst påvirkningskraft og der de største fruktene 
henger. Det er bred enighet om å fjerne forbrenningsmotor og få inn 
fornybar energi. Det er flere ting enn bare klima som er viktig å jobbe mot og 
som er mulig å påvirke. Hvordan kan vi påvirke scope 3 utslipp? Skyss har 
bedt om det samme som Ruter i anbudene. Forståelsen av hva som er viktig, 
som er å få ut diesel, men også hvordan man kan påvirke sirkularitet overalt i 
verdikjeden. Skyss blir utfordret av Vestland fylkeskommune på hvilken 
påvirkning som skjer lengre ned i verdikjeden. Hvorfor man slipper ut? Hvem 
lages regnskapet for?  
 

• Kolumbus: Operasjonell kontroll er hva som rapporteres. Grunnen er at 
operatørene har målsetninger som er i tråd med det fylkeskommunene 
bestemmer.  Fylkeskommunene avgjør utslippene til operatørene og må 
betale for dette. Derfor betraktes operatørenes utslipp som Kolumbus´ 
utslipp. Det er ikke aktuelt å gå over til finansiell kontroll. Disse utslippene er 
et resultat av vedtak i fylkeskommunene og utbetalingene 

 
Spørsmål:  

• Skyss ber om LCA i kontrakten. Hva brukes det til? Ruter også spør om det 
samme, noe som bør forståes som et minstekrav 

o Skyss ber om å få det etter kontraktsinngåelse. I 
konkurransefasen brukers det ikke til noe som helst. Det er 
ikke relevant i konkurransen. Men skal kunne leveres ut når 
noen ber om dokumentasjon 

o Det bør være åpenhet i alt man spør om slik at det skapes en 
forståelse rundt kravene 

• Ruter vil starte med å få på plass en god rapportering av utslipp og har dialog 
med Entur om aktøren Ducky, som har sprunget ut fra Asplan Viak.  



 

 
Dialogen kan fortsette bilateralt mellom fylkeskommune. Ruter kan komme 
tilbake til komiteen og redegjøre igjen for rapporteringen på et senere tidspunkt.  
 

Eventuelt og plan for neste møte 

 
Neste møte i komiteen er digitalt møte 26. januar. 
 

 
 
1. desember 2022  

Reidun Kvitberg Gulliksen  


